
Představitelé města se společně s vedením MŠ a ZŠ v Loučné, učitelským sborem a rodiči sešli v kulturním domě Beseda v Hrádku nad 
Nisou. Důvodem je rozsáhlá, velmi náročná a nákladná rekonstrukce budovy školy, jejíž součástí je i mateřská škola. Náklady se odhadují 
zhruba na 50 mil. Kč. Město bude čerpat dotaci z Integrovaného regionálního programu (IROP) Ministerstva pro místní rozvoj ve výši 
13,3 mil. Kč na odstranění hygienických nedostatků MŠ. S rekonstrukcí by se mělo začít v září letošního roku. Práce by měly trvat jeden rok.

MŠ a ZŠ v Loučné čeká rozsáhlá rekonstrukce

 
Stavba Domu seniorů jde do finále 
Pro klienty budou připravené zařízené 
pokoje, fitness a společenská místnost nebo 
kaple s knihovnou.
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Rozhovor: Miloš Prchlý 
Cenu starosty na Společenském večeru  
získal Bc. Miloš Prchlý za reprezentaci  
v korespondenčním šachu.
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Azyl – Památka roku 2023 
Zrekonstruovaná budova bývalé textilní 
manufaktury Azyl získala ve Vysokém Mýtě 
ocenění Památka roku 2023 za Liberecký kraj.

strana 7

„Předpokládáme, že bychom se s celou rekonstrukcí měli vejít do  
50 mil. Kč vč. DPH,“ říká starosta Josef Horinka s tím, že město je při-
pravené do tohoto projektu ze svého provozního rozpočtu investovat 
30 až 35 mil. Kč. „To není zrovna málo, bohužel jsme nezískali dotaci 
na speciální školu, kde uspěl Liberecký kraj. Považujeme ale za nutné 
a důležité zrekonstruovat vedle mateřské školy i celou zbývající část 
budovy základní školy.“ Výběrové řízení na zhotovitele by radnice 
chtěla vyhlásit už v květnu. „V červnu bychom měli mít firmu vybranou, 

v červenci a srpnu by se měla škola stěhovat a připravovat na stavební 
práce a v září by tam už měla nastoupit stavební firma,“ doplňuje  
starosta. 

Historie budovy, kde teď sídlí MŠ a ZŠ v Loučné se píše od srpna 
1902, kdy tehdejší obec od hraběte Franze Clam-Gallase získala poze-
mek na stavbu nové školy. Slavnostně se otevírala o dva roky později. 
Dvoupatrová budova s velkými okny se stala nejkrásnější stavbou v obci 
a učilo se v ní i po 2. světové válce.  Pokračování na straně 4 
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
8. schůze rady města 
Rada na svém 8. jednání, konaném dne 3. dubna 2024, mimo jiné: 
— schválila přijetí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje, Pro-

gramu: 4.4. Soutěže a podpora talentovaných dětí a mládeže na pro-
jekt: „Zlatá pětka Mikroregionu Hrádecko-Chrastavsko 2024“ ve výši 
20 000 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši 20 000 Kč, 

— vzala na vědomí podanou žádost o poskytnutí podpory na projekt 
„Dolní Suchá, Hrádek nad Nisou – vodovod – rozšíření“ do výzvy 
Ministerstva zemědělství, Výstavba a zabezpečení vodárenské infra-
struktury – Podpora opatření pro zmírnění negativních dopadů su-
cha a nedostatku vody, o celkových výdajích ve výši 49 530 760 Kč 
bez DPH, požadované dotaci ve výši 30 509 723 Kč a vlastním podílu 
včetně nezpůsobilých výdajů ve výši 19 021 037 Kč, 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
zadávacího řízení dle podmínek poskytovatele dotace na zakázku  
v nadlimitním režimu vedenou pod názvem: „Revitalizace areálu  
BEKON v Hrádku nad Nisou“ společnosti Institut pro veřejné zada-
vatele, s. r. o., za celkovou cenu 138 000 Kč bez DPH, 166 980 Kč 
vč. DPH, 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
zadávacího řízení dle podmínek poskytovatele dotace na zakázku 
ve zjednodušeném podlimitním režimu vedenou pod názvem: „Sta-
vební úpravy ZŠ a MŠ Loučná č. p. 220 v Hrádku n. Nisou“ společnosti 
Institut pro veřejné zadavatele, s. r. o., za celkovou cenu 90 000 Kč bez 
DPH, 108 000 Kč vč. DPH, 

— schválila vypsání veřejné zakázky malého rozsahu na služby firmou 
Advokátní kancelář, JUDr. Vladimír Tögel, pro výběr dodavatele na 
veřejnou zakázku s názvem: „Analýza rizik – důl Barborka I. etapa“ 
a schválila předložený návrh znění podmínek zadávací dokumen-
tace, výzvy pro podání nabídek a návrh smlouvy o dílo na veřejnou 
zakázku malého rozsahu,  

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „MŠ Liberecká č. p. 607 – 
vnitřní vybavení“ vítěznému uchazeči č. 1, P&O Services, s. r. o., za 
cenu 2 390 000 Kč bez DPH, 2 891 900 Kč vč. DPH, 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Zvýšení bezpečnosti 
ul. Liberecká (pod přejezdem), Hrádek nad Nisou“ vítěznému  
uchazeči č. 1, EUROVIA CZ, a. s., za cenu 15 150 151 Kč bez DPH,  
18 331 682 Kč vč. DPH, 

— schválila přidělení zakázky na služby – úkony a činnosti spočívající 
ve zpracování projektové dokumentace pro provedení stavby 
„Oprava povrchu po pokládce IS – ul. Grabštejnská, Hrádek nad Ni-
sou“ zhotoviteli Ing. Janu Rosinovi za nabídkovou cenu 182 050 Kč, 

— schválila přidělení zakázky na služby – úkony a činnosti spočívající 
ve zpracování projektové dokumentace ve stupních pro sloučené 
územní a stavební řízení a dokumentaci pro provedení stavby 
„Chodník podél ul. Hartavská, Hrádek nad Nisou – 2. část“ zpraco-
vateli Ing. Zbyňku Nýdrlemu za nabídkovou cenu 289 350 Kč, 

— schválila vypsání veřejné zakázky pro výběr zhotovitele s názvem 
„Zvýšení bezpečnosti ul. Liberecká (pod přejezdem), Hrádek nad  
Nisou – vegetační úpravy II. zadání“ jako veřejnou zakázku malého 
rozsahu a schválila předložený návrh znění zadávacích podmínek 
uvedených v Oznámení výběrového řízení – zadávací podmínky  
a výzvě k podání nabídek zpracované osobou externě, zajišťující  
organizaci zadávacího řízení na veřejnou zakázku firmou RUNICON 
consulting, s. r. o., 

— schválila přidělení zakázky na služby – úkony a činnosti spočívající 
ve zpracování projektové dokumentace pro provedení stavby  
„INFRASTRUKTURA PRO RD SOUBĚŽNÁ – Hrádek nad Nisou“ zho-
toviteli Nýdrle projektová kancelář, spol. s r. o., za nabídkovou cenu 
298 000 Kč bez DPH, 360 580 vč. DPH, 

— schválila přidělení zakázky na služby – úkony a činnosti spočívající 
ve zpracování projektové dokumentace ve stupních pro sloučené 
územní a stavební řízení a dokumentaci pro provedení stavby 
„Úprava křižovatek ul. Václavská – Hrádek nad Nisou“ zpracovatelem  
Ing. Janem Rosinou, za nabídkovou cenu 150 700 Kč. 

 
9. schůze rady města 
Rada na svém 9. jednání, konaném dne 17. dubna 2024, mimo jiné: 
— schválila výběr na opravu poškozených částí komunikací za 1 m2  

a přidělení zakázky s názvem „Opravy poškozených částí komuni-
kace“ firmě Street, s. r. o., která nabídla nejnižší cenu za 1 m2 ve výši 
992,20 Kč vč. DPH (820 Kč bez DPH), 

— schválila výběr na opravy výtluků komunikací metodou ITHR za  
1 m2 a přidělení zakázky s názvem „Opravy výtluků komunikací me-
todou ITHR za 1 m2“ firmě Street, s. r. o., která nabídla nejnižší cenu 
za 1 m2 ve výši 695,70 Kč vč. DPH (575 Kč bez DPH), 

— schválila čerpání předloženého rozpočtu OV Dolní Sedlo ve výši  
46 319 Kč, OV Dolní Suchá ve výši 44 838 Kč, OV Oldřichov na Hra-
nicích ve výši 19 554 Kč, OV Václavice ve výši 88 700 Kč, OV Uhelná 
ve výši 4 814 Kč v souladu s přílohou důvodové zprávy, 

— schválila zadání zakázky „Stavební úpravy ZŠ a MŠ Loučná č. p. 220 
v Hrádku nad Nisou – mateřská škola – administrace dotace v době 
realizace a udržitelnosti“ společnosti: Energy Benefit Centre, a. s., za 
celkovou cenu 356 950 Kč vč. DPH (295 000 Kč bez DPH), 

— schválila zadání zakázky „MŠ Liberecká, Hrádek nad Nisou – FVE – 
administrace dotace v době realizace a udržitelnosti“ společnosti: 
Energy Benefit Centre, a. s., za celkovou cenu 157 300 Kč vč. DPH 
(130 000 Kč bez DPH),   

— schválila vypsání veřejné zakázky pro výběr zhotovitele s názvem 
„Přístavba, stavební úpravy a vestavba půdních atelierů Základní 
škola T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou – dodávka vybavení“ v re-
žimu zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek, v sou-
ladu s pravidly a metodikou poskytovatele dotace, 

— souhlasila s realizací novostavby cest a stání pro karavany, rozšíření 
stávající asfaltové komunikace, elektro rozvodů, servisního místa pro 
karavany a obytné vozy, rozvodů elektro vodovodu a kanalizace,  
k. ú. Hrádek nad Nisou ve vlastnictví Města Hrádek nad Nisou, dle 
dokladů žádosti žadatele společnosti Kristýna, a. s., 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

UZÁVĚRKA HRÁDECKA VŽDY 20. V MĚSÍCI
   HRÁDECKO

 
Periodický tisk územního samosprávného celku 

Registrační číslo: MK ČR č. j. E11 788 
33. ročník, květen 2024 | Vydavatel Město Hrádek nad Nisou 

www.hradek.eu 
Redakce: Horní náměstí 73 |463 34 Hrádek nad Nisou, 

IČO 262 854  
Redaktorka: Eva Malá | email: mala@muhradek.cz 

tel.: +420 602 578 009 
Foto: Roman Sedláček | e-mail: sedlacek@hradek.cz 

tel.: +420 777 011 884 
Předtisková příprava: Nakladatelství Petr Polda,  

Myslivecká 309/8, 460 07 Liberec 
Tisk: GEOPRINT, s. r. o., Krajinská 1110/2a, 460 01 Liberec 

náklad 1 500 výtisků 
Redakce si vyhrazuje právo příspěvky krátit,  

redakčně upravovat či nezařadit. 
Zveřejněné materiály nemusejí vždy vyjadřovat  

stanovisko redakce. 
Vychází 11x ročně | Zdarma 

22 z radnice

Vydává Město Hrádek nad Nisou



— schválila uzavření Smlouvy o spolupráci při přípravě a realizaci 
stavby se společností Severočeská vodárenská společnost, a. s., na 
zajištění realizace a financování stavby „Hrádek nad Nisou – sídliště 
Liberecká (ulice Grabštejnská), při finančním podílu smluvní strany 
ve výši 882 000 Kč vč. DPH. 

 

Ze zasedání zastupitelstva města 

3. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelé města na svém 3. zasedání, konaném 27. března 2024, mimo 
jiné: 
— schválili právní akt – Rozhodnutí o poskytnutí dotace (změna) pro  

projekt „Stavební úpravy MŠ Liberecká č. p. 607 v Hrádku nad Nisou“, 
vydaný Ministerstvem pro místní rozvoj, v rámci Integrovaného regio-
nálního operačního programu, přičemž změna spočívá v termínu 
ukončení projektu k 31. 12. 2024, 

— schválili přijetí dotace z Ministerstva pro místní rozvoj, Integrovaného 
regionálního operačního programu (IROP) na projekt „Rekonstrukce 
kmenových učeben – Základní škola, Hrádek nad Nisou – Donín“ ve 
výši 7 600 000 Kč, zajištěném spolufinancování ve výši 400 000 Kč dle 
vydaného Rozhodnutí o poskytnutí dotace ze dne 11. 3. 2024, 

— schválili právní akt – Rozhodnutí o poskytnutí dotace (změna) pro pro-
jekt „Přístavba, stavební úpravy a vestavba půdních ateliérů Základní 
 

 
 
 
 
 

škola T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou“, vydaný Ministerstvem pro 
místní rozvoj, v rámci Integrovaného regionálního operačního systému, 
přičemž změna spočívá v úpravě cílových hodnot indikátorů projektu. 

 
4. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelé města na svém 4. zasedání, konaném 24. dubna 2024, 
mimo jiné: 
— schválili přidělení částky ve výši 171 000 Kč jako příspěvek z celkové 

alokované částky v rámci Programu regenerace MPR a MPZ pro 
rok 2024 pro Římskokatolickou farnost Hrádek nad Nisou na restau-
rování železného vrcholového kříže a měděné makovice kříže kos-
tela sv. Bartoloměje, 

— schválili přidělení částky ve výši 229 000 Kč jako příspěvek z celkové 
alokované částky v rámci Programu regenerace MPR a MPZ pro 
rok 2024 a závazný spolupodíl města ve výši 61 000 Kč (10,06 % z 
uznatelných nákladů) pro Římskokatolickou farnost Hrádek nad 
Nisou na opravu věže kostela sv. Bartoloměje, opláštění věže a zpět -
nou montáž kříže včetně makovice, 

— schválili rozhodnutí o poskytnutí dotace vydané Ministerstvem  
životního prostředí na akci „Výstavba Mateřské školy Legionářská 
v Hrádku nad Nisou ve standardu PASIV PLUS“, v rámci Operač-
ního programu Životní prostředí III, při celkových nákladech pro-
jektu 104 620 995,33 Kč, schválené dotaci ve výši 72 425 404,26 Kč 
a spolufinancování ze strany Města Hrádek nad Nisou ve výši  
32 195 594,07 Kč, 

— schválili podání žádosti o dotaci na projekt „Objevitelé budouc-
nosti“, v rámci programu Interreg Česko-Sasko, Priorita 3, Vzdělá-
vání, celoživotní vzdělávání, kultura a cestovní ruch žadateli Základní 
škola Lidická. Projekt bude realizován v letech 2025 až 2027.

Firma Support Team plánuje postavit ve větrném parku ve Václavicích 
dalších šest elektráren. Zastupitelé města žádají po Ministerstvu Ži-
votního prostředí kompletní posudek EIA. V současnosti tam společ-
nost JRD Group spravuje celkem 13 větrných elektráren.  

Zastupitelé města požadují zpracování kompletního posudku do-
padů na životní prostředí. Je to tzv. velká EIA. „Zastupitelé rozhodli, že 
chtějí plnohodnotné posouzení vlivu na přírodu i na obyvatele, kteří 
v blízkosti elektráren žijí. Důvodem bylo, abychom měli všechny infor-
mace, podle kterých se následně můžeme rozhodovat, jestli podpořit 
případné rozšíření, nebo nepodpořit,” řekl místostarosta Pavel Farský. 

Už dnes obyvatelé nedalekých Václavic pociťují negativní dopady 
vybudovaných větrných elektráren, i proto zastupitelé požadují 
posou zení z hlediska vlivu hluku na nedalekou zástavbu, posouzení 
míhání světla a podrobné posouzení celého záměru z hlediska dopa -
dů na život obyvatel Václavic, které jsou parku nejblíž. Podobné sta-
novisko zastává i Liberecký kraj. „Je také třeba posoudit součet vlivu 
současných 13 elektráren a těch šesti nových. Posuzovat těch šest sa-
mostatně by k obyvatelům, kteří tam žijí, nebylo úplně fér,” uvedl 
hejtman Martin Půta s tím, že záměr investora je v souladu s Politikou 
územního rozvoje ČR a s Politikou územního rozvoje Libereckého 
kraje. Územní plán Hrádku nad Nisou ale takový projekt neumožňuje, 
a bude třeba schválit jeho změnu.  

U Václavic, poblíž česko-polských hranic stojí druhý největší větrný 
park v České republice. Společnost JRD Group jeho stavbu dokončila 

v roce 2017. Osmdesátimetrové elektrárny s instalovaným výkonem 
přes 26 megawattů (MW) dodávají ročně do sítě zhruba 60 GWh 
elektřiny. Podle oznámení záměru by k nim mělo přibýt šest dalších 
elektráren o výšce gondoly 80 až 90 metrů a s průměrem rotoru  
až 110 metrů. Každá by měla mít výkon až 2,2 MW, dohromady až 
13,2 MW. Stavět se má na orné půdě.

Hrádek požaduje k rozšíření větrného parku  
ve Václavicích posudek EIA
Firma Support Team plánuje postavit ve větrném parku ve Václavicích dalších šest elektráren. Zastupitelé města žádají po Ministerstvu 
Životního prostředí kompletní posudek EIA. V současnosti tam společnost JRD Group spravuje celkem 13 větrných elektráren.

Vážení občané, zveme Vás na 

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA HRÁDEK N. NISOU  

středa 29. května od 17 hodin, multifunkční sál Brány Trojzemí.
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MŠ a ZŠ v Loučné čeká rozsáhlá rekonstrukce
Dokončení ze strany 1 
V současnosti slouží 74 dětem MŠ a 66 žákům. V jedné budově sídlí 
mateřská, základní a speciální škola. Škola se zaměřuje na rozvoj osob-
nosti žáků se speciálními vzdělávacími potřebami. Jedná se zejména 
o ty, které trápí výukové problémy na základních školách. „Žádná větší 
rekonstrukce se tam nedělala. Pouze v roce 2015 se zateplila a opravila 
fasáda školy a vyměnila okna kvůli energetické náročnosti,” vyjmeno-
vává vedoucí odboru dotací, rozvoje města a kultury Jana Matušková. 

 
Aktuálně se finalizuje projektová dokumentace. „V případě Loučné 

nemůžeme celou školu vystěhovat, tak jak to plánujeme v příštím roce 
v Doníně. Ideálně budeme rekonstruovat po patrech, protože chceme, 
aby část dětí, vzhledem k jejich speciálním potřebám, zůstala v budo -
vě, kterou znají,“ popisuje starosta. Část dětí se přestěhuje do náhrad-
ních prostor. „Organizace po celou dobu rekonstrukce nebude jed-
noduchá,“ uvádí ředitelka MŠ a ZŠ Loučná Božena Látová. „Přemýšleli 
jsme, jak to udělat, aby to bylo pro děti, žáky a jejich rodiče co nej-
méně bolestivé. Děti z celé mateřské školy, kromě jedné třídy speciální 
MŠ, se od září přestěhují do nově zrekonstruované mateřské školy  
v Liberecké ulici,“ upřesňuje ředitelka. Děti budou umístěné tak, aby 
se s dětmi, které dochází do MŠ Liberecká, nepromíchaly. S nimi tam 
půjdou učitelky, kuchařka a uklízečka. Provoz od 6 do 16 hodin zů-
stane zachovaný. „Máme několik verzí, co se školou. Jestliže rekon-
strukce půjde hladce po patrech, tak kdo kam půjde máme zajištěné. 
Pokud budou v některé chvíli problémy, máme vymyšlený záložní 
plán,“ dodává Božena Látová. Děti z přípravné třídy budou od září 
docházet do ZŠ T. G. M. „Společně s nimi tam bude ještě jedna třída 

našich nejmenších žáků, tak abychom zajistili bezproblémový chod 
školní družiny. Byli jsme se na základní škole podívat, jsou tam krásné 
a prostorné třídy, které nám ředitel Karel Kocourek dal k dispozici  
a vyšel nám v našich požadavcích vstříc.“ Ostatní třídy základní školy 
včetně základní školy speciální by měly zůstat v budově. „Jestliže 
rekon strukce bude náročnější než předpokládáme, děti by se mohly 
učit buď v budově Komunitního centra Seník, v Schubertově vile 
nebo v Domě dětí a mládeže Drak,“ doplňuje ředitelku starosta Josef 
Horinka. 
      „Mateřská škola bude umístěná v přízemí a prvním patře,“ říká 
projektant Radek Novotný. „Bude mít samostatný vstup. V přízemí se 
počítá s tím, že tam budou umístěné děti od tří do čtyř let a jedna 
třída mateřské školy speciální. V patře pak předškolní děti.” V rámci 
rekonstrukce se výtah pro imobilní děti i žáky změní v evakuační. Škola 
je díky němu bezbariérová. Přibude i nové evakuační schodiště.  
Škola pak bude ve zbytku prostoru, včetně původního bytu školnice. 
„Potřebovali jsme prostory pro zachování prostoru mateřské školy. 
Kdyby nebylo vstřícného jednání se školnicí, museli bychom snížit její 
kapacitu,“ říká starosta a dodává: „Paní školnici jsme nevyhnali na 
ulici, ale nabídli jsme jí náhradou městský byt.“  

Rekonstrukce se dotkne celé budovy. „V rámci stavebních úprav se 
upraví dispozice, zrekonstruují se podlahy a nainstalují se nové akus-
tické podhledy,“ popisuje projektant. Je navržené nové LED osvětlení, 
včetně nových elektrorozvodů, ústředního vytápění a rozvodů vody. 
„Počítá se i s novým sociálním zařízením v přízemí, protože to původní 
už dosluhovalo,“ zmiňuje vedoucí odboru investic a správy majetku 
Jiří Palas. „Změní se vstup do tělocvičny. Už se nebude chodit skle-
pem.“ Namísto stávajících šaten vznikne nově odborná učebna cvič-
ných dílen na rozvoj polytechnického vzdělávání. Cvičná kuchyňka se 
přesune s novým vybavením do větších prostor řešených jako cvičný 
byt. „Třídy se zvětší tak, aby mohly vzniknout relaxační kouty s reha-
bilitačními prostory,“ dodává ředitelka školy. Počítá se i s kanceláří 
pro hospodářku školy a denní místností pro učitele.  

Škola bude vybavená novým nábytkem a výpočetní technikou. 
„Rozhodli jsme se, že nebudeme stavět speciální učebnu pro výpo-
četní techniku. Notebooky nebo tablety budou ve speciálních boxech. 
Děti si je rozdají na stoly, a mohou s nimi pracovat kdekoliv,“ vyjme-
novává výhody místostarosta Pavel Farský. Řešit se bude i parkování. 
Parkovat by se mělo kolmo ke škole. A připravuje se také projektová 
dokumentace ke stavbě chodníku. „Paralelně se připravuje i projekt 
rozšíření výukových prostor do podkroví školy. Ten jsme ale prozatím 
zastavili, protože přeci jen město Hrádek nad Nisou nemá tak velký 
rozpočet jako statutární město Liberec. Budeme připravovat projek-
tovou dokumentaci a poohlížet se po vhodném dotačním zdroji,“ do-
dává Josef Horinka.         Eva Malá
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„Vzhledem k demografickému vývoji se dá předpokládat, že starých 
lidí vyžadujících péči bude přibývat. Myšlenkou na vlastní domov pro 
seniory, který by sloužil zejména obyvatelům města, jsme se začali za-
bývat už před více než osmi lety,“ popisuje starosta Josef Horinka  
s tím, že zastupitelé přijali návrh na jeho výstavbu už v roce 2016. 
„Celkem brzy jsme vytipovali místo, na kterém nový dům postavíme. 
Teď už stojí v Oldřichovské ulici na pozemku v majetku města, který 
dříve sloužil jako školní zahrada.“ Výstavba Domu seniorů se neobešla 
bez dílčích problémů. „Je to jako na každé podobné velké stavbě,“ 
uvádí vedoucí Odboru investic a správy majetku města Jiří Palas.  
„Kolizní situace nastávaly zejména kvůli technickému zabezpečení  
budovy.“  

Dům seniorů je energeticky úsporný. Jde o stavbu v takzvaném  
pasivním standardu plus, což znamená, že více energie vyrobí, než 
spotřebuje. „Ve světle současné situace na trhu s energiemi to bylo 
rozhodnutí velmi prozíravé,“ dodává starosta. Teplo je zajištěné  
tepelným čerpadlem s elektrickým dohříváním, na střeše domu je na-
vržená fotovoltaika, která by měla kapacitně stačit na celkovou spo-
třebu domu. „Baterie ze solárního systému bude sloužit také jako zá-
ložní zdroj např. při vypuknutí požáru nebo výpadku proudu,“ říká 
stavbyvedoucí Luboš Šejn z EMH Stavební CZ, s. r. o. „Baterie obslu-
hují jak požární ventilátory, větrání únikových cest, tak výtah, který 
slouží jako evakuační, a také vrata.“ Počítá se i s využitím splaškové 
vody, která se po vyčištění využije ke splachování nebo zalévání. 

Stavbaři se aktuálně zabývají zejména terénními úpravami. Dokon-
čují chodníky, ploty, venkovní osvětlení nebo přístupové cesty. Uvnitř 
budovy se stavbaři zaměřují na drobné dodělávky, uklízí po stavbě, 
čistí okna a rozestavují poslední kusy nábytku tak, aby se budoucí  
klienti a zaměstnanci v domově cítili dobře. „Pokoje pro klienty už 
jsou vybavené,“ říká stavbyvedoucí Luboš Šejn. „Všechny pokoje mají 
víceméně stejný rozměr i nábytek. Vstoupíme do předsíně, kde je 
šatní stěna s lavičkou. V závislosti, jestli se jedná o jednolůžkový nebo 
dvojlůžkový pokoj, je tady další jedna nebo dvě šatní skříně. Samo-
zřejmostí je elektrická polohovací postel, stůl se židlemi a snížená  
kuchyňská linka. Aby se k ní dostal i člověk, který je upoutaný na  

 
vozíčku,“ popisuje stavbyvedoucí s tím, že součástí pokoje je i pro-
storná koupelna. „Je vybavená toaletou, umyvadlem se zrcadlem  
a bezbariérovým sprchovacím koutem.“ Po celé koupelně jsou rozmís-
těná madla. Součástí vybavení jsou i dva zvonky pro případ, že by  
senior potřeboval asistenci personálu. 

Domov seniorů má tři patra a suterén. V suterénu je topná sou-
stava, vzduchotechnika, sklady, prádelna nebo například šatny.  
V přízemí, tedy v prvním patře hned za vstupem, se počítá s recepcí  
a prostorem pro posezení jak klientů, tak i jejich návštěv. Je tam také 
ordinace. „Máme tu ordinaci i s čekárnou, ale lékař tu nebude na stálo. 
Bude sem pouze dojíždět,“ zmiňuje pověřený pracovník Domova  
důchodců Český Dub pro pracoviště Hrádek nad Nisou Ivo Ivanov. 
„Je tu k dispozici také takzvaná odlehčovací služba. V pokoji můžou 
být umístění dva klienti z rodin, které chtějí jet na dovolenou nebo si 
potřebují na nějaký čas od péče odpočinout.“ Odlehčovací služba  
poskytne pobytové služby seniorům, kteří mají sníženou soběstačnost 
z důvodu věku nebo onemocnění Alzheimerovou chorobou. V pří-
zemí je i kaple s knihovnou, malá tělocvična a zázemí pro personál. 

Ve druhém patře je na strategickém místě, tedy ve středu haly, 
umístěná prosklená sesterna. Personál tak nejen uvidí na pokoje  
klientů, ale třeba i do klubovny. Vedle sesterny je pak umístěná i malá 
kuchyňka. V pokojích může bydlet až 24 seniorů ve 12 dvojlůžkových 
pokojích. „Ve druhém a třetím patře máme tzv. jeřábové koupelny,“ 
popisuje Ivo Ivanov. „I zcela imobilní klient může absolvovat hygienu 
celého těla s tím, že ho tam pečovatelka přiveze, přesadí si ho na se-
dátko, položí do zvedací plachty a k dispozici jsou i tzv. mycí lůžka. 
Pečovatelka díky technice může klienta vyvézt do určité výšky, pooto-
čit ho a posadit do vany.“ Ve třetím patře se počítá s Domovem se 
zvláštním režimem. K dispozici tam je šest jednolůžkových a dva dvoj-
lůžkové pokoje. „Služba poskytuje nepřetržitou, tedy čtyřiadvacetiho-
dinovou individuální podporu seniorům, kteří potřebují nepřetržitou 
péči,“ zmiňuje Ivanov s tím, že se jedná zejména o důsledky onemoc-
nění Alzheimerovou chorobou. Otevření Domova se zvláštním reži-
mem se plánuje na podzim letošního roku.         Eva Malá

Stavba Domova pro seniory v Oldřichovské 
ulici je téměř u konce
Výstavba Domova seniorů se čtyřiadvacetihodinovou službou a oddělením se zvláštním režimem pro lidi postižené demencí, respektive 
Alzheimerovou nemocí v Oldřichovské ulici, se chýlí ke konci. Na vybudování pasivního domu za zhruba čtvrt miliardy korun se podařilo 
získat dotace z Evropské unie. Celkem 193 mil. Kč město uhradilo z Integrovaného regionálního operačního programu (IROP-REACT- 
-EU) a z Operačního programu životního prostředí (OPŽP). Dalšími 77 mil. Kč přispívá Liberecký kraj, který domov bude provozovat  
a po pěti letech jej převezme do svého vlastnictví. Domov seniorů může ubytovat celkem 36 klientů ve věkové skupině 65+. První by 
měl přivítat už v červenci. 

55. číslo | květen 2024 

www.hradek.eu



6

„Sedačky tu byly z roku 1985, z doby, kdy radnice vyhořela a rekon-
struovala se. Když si do nich sedal starší člověk, tak měl trošku prob-
lém se zvednout,“ říká starosta. Město oslovilo projektový ateliér  
David, který připravil návrh. Zadáním bylo, aby obřadní síň zůstala 
střídmá, aby se v ní svatebčané, rodiče malých občánků nebo třeba 
prvňáčci cítili dobře a nic je při slavnostním aktu nerušilo. 
      „Pracovali jsme ve svém, a jak už to tak bývá, trvalo to déle, než 
jsme předpokládali,“ dodává starosta. „Důvodem bylo i to, že jsme 
museli všechny práce koordinovat.“ Stavební úpravy stály více než  
1 mil. Kč. „Museli jsme nechat oklepat omítku, včetně kleneb, znovu 
nahodit a vymalovat. Položili jsme nový koberec a udělali nové elek-
trické rozvody,” vypočítává rozsah práce vedoucí Odboru investic  
a správy majetku Jiří Palas a starosta dodává: „Máme tu díky tomu  
i nové technologie. Dříve jsme tu měli člověka, který si musel hudbu 
donést, a pak ji pouštěl. Teď se nově ovládá z centrálního pultu. Paní 
matrikářka už tak nebude muset nikomu signalizovat, kdy má hu-
dební doprovod pustit a jak hlasitě. Někdy je dobré, aby hrála naplno. 
Ale jsou momenty, například když svatebčané mluví, aby se ztišila  
a my pak nemuseli zvyšovat hlas.“  

Původní zůstalo pouze zarámované zrcadlo, obraz a také skleněné 
křišťálové lustry. „Ty jsme ale také nechali zrenovovat a vyčistit. Koupili 
jsme nové vybavení, řečnický pult, křesílka, designové radiátory nebo 
třeba kličky u oken. Původní byly hliníkové z 80. let minulého století,“ 
dodává Palas. Částečně se rekonstruovala i sousední místnost, kde je 
kuchyňka. 

 
Nová obřadní síň v pátek 26. dubna hostila rekordní počet novo-

pečených malých občánků a jejich rodiče. Podle matrikářky Moniky 
Korbelářové se tam vítání v Hrádku odehrává čtyřikrát do roka. „Ten-
tokrát jsme tu měli celkem 37 dětí narozených od června do prosince 
loňského roku. Aby se všichni vešli, miminka s rodiči přicházeli  
postupně ve třech skupinách.“ V obřadní síni se také konají svatební 
obřady, jubilejní svatby a další slavnostní akty, včetně vítání prvňáčků 
nebo lidí oceněných starostou. „Teď je to tu krásné, čisté a samozřej -
mě lépe uspořádané. Asi si vyslechneme i nějakou kritiku, ale doufám, 
že většině lidí se bude obřadní síň v novém líbit a že budou spoko-
jení,“ říká matrikářka. „Co se týká nové techniky ozvučení, to se samo -
zřejmě budu muset naučit ovládat. Novinka to pro mě je, ale myslím, 
že to zvládnu,“ dodává.         Eva Malá

Obřadní síň v novém kabátě
Obřadní síň hrádecké radnice po více než roce přijala své první návštěvníky. V nově zrekonstruovaném prostoru 37 malých občánků  
přivítal místostarosta města Pavel Farský. „Hlavní důvodem rekonstrukce obřadní síně byla zastaralá elektroinstalace,“ popisuje stav 
slavnostního prostoru starosta Josef Horinka s tím, že víceméně celý si už zasloužil změnu. Stavební práce a vybavení obřadní síně stálo 
zhruba 2 mil. Kč.

Chirurgická ambulance  
 

Chirurgickou ambulanci v Nádražní ulici č. p. 359 v Hrádku nad Nisou 
od 3. dubna zajišťují lékaři Krajské nemocnice Liberec, a. s. 

Pacienty přijímají každou středu od 12 do 15 hodin. Přicházet  
mohou na drobné chirurgické zákroky, nebo se na místě objednat  
k chirurgickým operacím do Liberce a do Frýdlantu. 

Specializované ambulance (cévní a týkající se péče o nádory– on-
kologická, hrudní, mamografická) je nutné navštívit přímo v Liberci.
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Sdružení historických sídel Čech, Moravy a Slezska udělilo zrekonstruo -
vané budově bývalé textilní manufaktury Azyl cenu Památka roku 2023 
za Liberecký kraj. Ocenění za obnovu nemovitých či movitých věcí při 
zahájení konference ve Vysokém Mýtě v kategorii za více než 2 mil. Kč 
bez DPH se umístil také neogotický činžovní dům v Praze, dále bývalý 
Wenkeův obchodní dům v Jaroměři, jihlavský kostel sv. Ignáce z Loyoly, 
fara v Příboru, zámecká oranžerie v Letohradu, Havířský kostelík v Po-
děbradech, synagoga v Budyni nad Ohří, Matyášova brána v Uherském 
Hradišti a jízdárna ve Světcích u Tachova. Poslední jmenovaná památka 
pak zvítězila v celorepublikové soutěži. Mezi památkami s malou ob-
novou do 2 mil. Kč bez DPH byla nejvýše oceněná kaple Bolestné Matky 
Páně kostela Nanebevzetí Panny Marie v Jevíčku. 

Do soutěže se do letošního ročníku přihlásilo 43 objektů, celkem 
23 v kategorii malá obnova a 20 v kategorii velká obnova. Památky 
nemusí být státem prohlášenými kulturními památkami. Kromě his-
torických budov to mohou být např. i sochy, parky, veřejné prostory, 
varhany nebo jiné uměleckořemeslný předměty. Pořadatelé oceňují 
majitele, kteří jsou si vědomí kulturně historických stránek svých ob-
jektů a podle toho o ně pečují.  

 
Stručná historie bývalého Azylu 
Budovy tzv. Azylu byly v roce 1723 postavené na základě povolení hra-
běnky Johanny Emerencie Gallasové. Hraběnka, manželka Františka 
Ferdinanda Ignáce, se zasadila i o výstavbu barokního klášterního 
chrámu Navštívení Panny Marie v nedalekých Hejnicích. Hrádecký 
komplex měl zřejmě původně sloužit jako zámek. Velmi brzy po do-
stavbě se v něm začalo vyrábět sukno, bavlněné látky, punčochové 
zboží a kanafas. Výroba ale patrně nesplnila očekávání, a proto už  
v roce 1767 byl v jedné z budov zřízený mandl. V roce 1812 tam vznikla 
hrnčířská dílna na výrobu pálených lahví pro minerální vodu z lázní 
Libverda. Ani tato výroba se neudržela dlouho. Následovala přestavba 
domů na byty pro panské úředníky. V roce 1896 tam vznikl útulek pro 
děti továrních dělníků. Z této doby se používá název areálu Azyl. Po 
vzniku samostatné Československé republiky se od roku 1919 do 1925 
jedna z budov využívala jako menšinová, česká škola. Učilo se tam ve 
třech třídách. Výuka tam skončila až s výstavbou nové budovy české 
školy (dnes ZŠ T. G. Masaryka). Děti se do Azylu vrátily i po válce, 
dům sloužil jako školní jídelna a školní družina, a to až do roku 1982. 
V šedesátých letech 20. století se na půdu přestěhoval depozitář hrá-
deckého muzea, které ale krátce poté zcela zaniklo. Od roku 1982 měl 
objekt v pronájmu národní podnik Potraviny. Výroba lahůdek se tam 
udržela až do roku 1991. Následovala privatizace, kdy budovy no-
vému majiteli posloužily jen jako zástava bance a bez péče chátraly. 
Město sice získalo objekty Azylu na konci devadesátých let 20. století 

zpět do svého majetku, ale zachránit se díky rekonstrukci v roce 2002 
podařilo jen severní křídlo, č. p. 67. 

 
Rekonstrukce Azylu 
Soubor budov tzv. Azylu býval unikátní technickou památkou a jed-
nou z nejstarších dochovaných manufaktur v Česku. Z komplexu se 
podařilo zachránit pouze jednu z nich. Památkovou podstatu domu 
ale narušila řada novodobých doplňků, které nahradily původní au-
tentické prvky. Práce navíc tehdy nebyly provedené příliš kvalitně.  

Rekonstrukce budovy probíhala postupně ve čtyřech etapách v le-
tech 2020 až 2023. Při první etapě se opravovala střešní krytina  
v horní části mansardové střechy až po římsu. Asfaltový šindel nahra-
dila přírodní břidlice a opravily se i klempířské prvky. O rok později 
pokračovala oprava střechy a vyměnila se okna ve vikýřích. V roce 
2022 přišla na řadu okna v přízemí a v prvním patře budovy. Teď tam 
jsou dřevěná okna vycházející z historické fotodokumentace, a to 
včetně barevnosti. Tmavá v exteriéru a slonová kost v interiéru. Rekon-
strukce Azylu skončila v loňském roce opravou fasády a restaurováním 
gallasovského erbu v průčelí budovy. Předcházela jí sanační opatření 
proti vzlínající vlhkosti, obnova kamenných prvků a osazení nových 
venkovních parapetů.  

Rekonstrukce objektu Azylu stála celkem 6,6 mil. Kč. Město čerpalo 
dotace ve výši 1,2 mil. Kč od Ministerstva kultury z programu regene-
race městských památkových zón a 900 tis. Kč z Programu na obnovu 
památek Libereckého kraje. V objektu Azylu č. p. 67 se už od rekon-
strukce v roce 2002 nachází 16 malometrážních bytů. Tomuto účelu 
slouží stavba dodnes. 

Bývalý Azyl je krajskou Památkou roku 2023
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Trvalý provoz čistírny odpadních vod byl zahájený koncem července 
1998. Čistírna odpadních vod byla naprojektovaná na 7 880 ekviva-
lentních obyvatel (1 EO = průměrný člověk, který vyprodukuje 150 li-
trů odpadní vody denně a znečištění o hmotnosti 60 g BSK5, bioche-
mické spotřeby kyslíku, denně). 

ČOV Hrádek nad Nisou je mechanicko-biologická čistírna odpad-
ních vod ve dvoulinkovém provedení s primární sedimentací, typu  
R-D-N, s dvojicí kruhových dosazovacích nádrží a se simultánním che-
mickým srážením fosforu. Kalové hospodářství je řešené studenou 
anaerobní stabilizací primárního a přebytečného kalu, jeho homoge-
nizací a následným strojním odvodněním.  

ČOV zajišťuje čištění odpadních vod z Hrádku nad Nisou, Loučné 
a Donína. Aktuálně má podle tiskového mluvčího SVS Maria Böhme 
stop stav pro další napojování. „Díky intenzifikaci dojde ke kompletní 
výměně aeračního systému v aktivačních nádržích, instalaci nových 
zdrojů vzduchu včetně nových potrubí rozvodů vzduchu samostatně 

pro každou linku,“ popisuje tiskový mluvčí. „Dále vyměníme strojní 
odvodnění kalu za odstředivku odvodnění, zrekonstruujeme budovu 
dmychárny a strojního odvodnění kalu. Přebytečný kal bude strojně 
zahušťován. Stávající dvě nadzemní nádrže síranu železitého vymě-
níme za novou dvouplášťovou nádrž užitného objemu 15 m3. Díky 
tomu se bude moci napojit dalších 3 484 obyvatel.“  

Vodárenská společnost doplní druhé strojně stírané jemné česle 
včetně lisu na shrabky a dopravy shrabků do kontejneru vně objektu 
česlovny a instaluje separátor písku s dopravou odvodněného a vy-
praného písku do kontejneru. „V rámci intenzifikace provedeme i vý-
měnu trafa na stávající stožárové trafostanici. Trafo 160 kVA nahra-
díme novým trafem 250 kVA,“ dodává mluvčí s tím, že stavební práce 
se místních obyvatel nedotknou. „Žádné omezení v souvislosti s re-
konstrukcí ČOV nechystáme,“ dodává. 

Severočeská vodárenská společnost v okrese Liberec pro rok 2024 
naplánovala 16 staveb celkem za 196,8. mil. Kč bez DPH.  

Mario Böhme, Eva Malá

SVS v Hrádku nad Nisou zkapacitní čistírnu 
odpadních vod

Pálení trávy může skončit požárem

Severočeská vodárenská společnost, a. s., (SVS) opraví a navýší kapacitu čistírny odpadních vod (ČOV) v Hrádku nad Nisou. V provozu 
je od roku 1998. Stavba za 69,4 mil. Kč byla zahájená 2. dubna předáním staveniště. Práce by tam měly skončit 2. října 2025.

Zejména brzké jaro a teplé slunné počasí motivuje zahrádkáře k velkému úklidu. K tomu patří i pálení shrabané trávy, listí a dalšího  
biologického odpadu. Je ale třeba mít na paměti, že neopatrným jednáním může vzniknout rozsáhlý požár. Lidé často likvidují odpad 
v ohništích bez jakéhokoliv požárního zabezpečení. Při poryvu větru je nekontrolovatelně poletující hořící tráva schopná celkem snadno 
přenést otevřený oheň do okolí na jiný dům nebo pozemek. Zvýšené riziko jarních požárů bývá umocněné i suchou zimou.

Od začátku letošního roku profesionální hasiči na Liberecku zasaho-
vali celkem u 24 požárů travního porostu, větví, biologického odpadu, 
kompostu, klestí, lučního porostu, listí, dřevní hmoty a podobně.  
„V jednom z těchto případů museli také vyjet k nahlášenému pálení 
a také nenahlášenému pálení. Celkem ve 12 případech hasili ohniště, 
které lidé opustili bez dohašení,“ popisuje tisková mluvčí Hasičského 
záchranného sboru Libereckého kraje Jaroslava Benešová. Profesi-
onální hasiči už také zaznamenali sedm drobných lesních požárů  
a požár hrabanky. 
      „Hrádecké hasiče v tomto ohledu nejvíce zaměstnávají požáry na 
Polské straně hranice,“ popisuje velitel Sboru dobrovolných hasičů  
Jakub Zima. „Je to častý jev, můžeme se jen domnívat, jestli se jedná  

o nedbalost, nebo snad úmysl, protože je to každý rok téměř stejné. 
Na naší straně hranice se potýkáme zejména s problémy při pálení 
klestí, kde dojde k nekontrolovatelnému rozhoření i do míst, kde to 
majitel nechtěl, v tom můžou hrát velikou roli i povětrnostní vlivy.“  
V této souvislosti SDH Hrádek nad Nisou letos zaznamenal celkem 
sedm událostí. Patří mezi ně i požáry křovin a tůjí. 
      „Ze zákona o požární ochraně vyplývá všem fyzickým, právnickým  
a podnikajícím fyzickým osobám povinnost počínat si vždy takovým 
způsobem, aby nevznikl požár, a v případě jeho vzniku učinit ne-
zbytná opatření proti jeho šíření,“ říká Jaroslava Benešová. „Dále je  
v zákoně č.133/1985 Sb. o požární ochraně, ve znění pozdějších před-
pisů stanoveno, že fyzická osoba nesmí provádět vypalování porostů,  
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jinak se dopustí přestupku, za který hrozí pokuta až do výše 25 000 Kč. 
Podnikající fyzické osobě až do výše 500 000 Kč.“ Vypalování porostů 
je plošné ničení trávy, plevele nebo křovin, např. rostoucích kolem 
plotu, křoví nebo rákosí u rybníka a podobně. 

Pálení větví, listí, shrabané suché trávy nebo jiného biologického 
materiálu je možné provádět na bezpečném místě. Fyzické osoby ne-
musí pálení odpadu hlásit. Naopak podnikající fyzické a právnické 
osoby pálení odpadu předem oznámit musí, a to na krajské operační 
a informační středisko Hasičského záchranného sboru (KOPIS HZS). 
Pálení lze nahlásit z pohodlí domova po internetu pomocí jednodu-
chého formuláře. Aplikace pro on-line registraci a pro vyplnění for-
muláře je umístěna na: https://paleni.izscr.cz/. 
      „Při ohlašování pálení je nutné uvést především datum a místo 
pálení, kontakt na osobu, která je za pálení odpovědná a také upřesnit 
dobu, po kterou bude pálení probíhat,“ dodává mluvčí hasičů. 
 
Než začnete pálit: 
— je třeba dodržovat povinnosti vyplývající ze zákona o ovzduší  

a platných obecně závazných vyhlášek obcí (požární řád obce,  
vyhlášky o nakládání s komunálním odpadem apod.), 

— u pálení musí být po celou dobu přítomna osoba starší 18 let, 
— oheň nikdy nerozdělávejte za pomoci hořlavých kapalin typu ben-

zin, nafta či líh, 
— při nepříznivých povětrnostních podmínkách pálení přerušte, 
— dodržujte bezpečnou vzdálenost ohniště od zástavby, hořlavých 

předmětů (domy, auta, ploty apod.) i lesního porostu, 
— mějte připravené jednouché hasební prostředky (lopata, kbelík  

s vodou, písek atd.), 
— velikost ohniště volte tak, aby všechen hořící materiál shořel  

v době, kdy je na místě přítomen dozor, 
— místo pro pálení důkladně ohraničme a oddělme od okolí napří-

klad pomocí kamenů nebo ho izolujme pruhem širokým nejméně 
1 m, kde budou odstraněny hořlavé materiály až na zeminu, 

— po ukončení pálení ohniště řádně uhaste a prolijte vodou, v ob-
dobí sucha je třeba ohniště kontrolovat i v průběhu následujícího 
dne, popřípadě opakovaně prolít vodou.

Zásah SDH Hrádek nad Nisou. Začátkem března na hranicích s Polskem 
hasili požár travního porostu. Při zásahu využili lafetovou proudnici.

Foto: HZS LK

Jakým rozsahem naše město přispělo k lepšímu životnímu prostředí, 
vyplynulo z environmentálního vyúčtování zpracovaného společností 
ASEKOL. „Díky zodpovědné recyklaci vznikají úspory spotřeby elektric -
ké energie, primárních surovin, vody, dochází k omezení okyselování 
prostředí a produkci skleníkových plynů,“ popisuje Lenka Doleželová 
z Odboru investic a správy majetku. 

Certifikát environmentálního vyúčtování vyčísluje přínos Hrádku nad 
Nisou k ochraně přírody v roce 2023. Vyplývá z něj, že díky 17 861 kg 
odevzdaných elektrozařízení jsme uspořili 145,44 MWh elektřiny  
a 13 344,75 litrů ropy. „Úspora takového množství ropy se rovná spo-
třebě stejného množství potřebného k ujetí 196 168 km,“ dodává Do-
leželová. Celkem se ušetřilo 1323,08 m3 vody, což se rovná spotřebě 
při 17 760 cyklech sprchování. Odevzdáním elektroodpadu se dále 
ušetřilo 10,67 tun primárních surovin. Navíc jsme snížili emise sklení-
kových plynů CO2 ekv. o 14,16 tun, a produkci SO2 (který zapříčiňuje 
okyselování prostředí) ekv. o 524,42 kg. 

Každý kus vytříděného elektra se počítá, což dokazuje příklad  

100 vytříděných notebooků, které uspoří 10 MWh elektřiny. Takové 
množství odpovídá 3leté spotřebě elektřiny rodiny žijící ve standard-
ním bytu. Za 100 kg vytříděných elektrospotřebičů se ušetří takové 
množství ropy, které by stačilo na výrobu benzínu pro cestu z Prahy 
do Paříže.  

Elektroodpad obsahuje řadu zdraví škodlivých materiálů a díky za-
jištění správné recyklace vysloužilých elektrozařízení přispíváme 
k ochraně životního prostředí. Recyklace navíc umožňuje opětovné 
materiálové využití a patří mezi základní principy cirkulární ekonomky. 
Míra opětovného materiálového využití je velmi vysoká a dle jedno-
tlivých typů výrobků dosahuje až 95 %. 

Environmentální vyúčtování je vypočítáváno pomocí studie životního 
cyklu výrobku (tzv. LCA – Life Cycle Assessment), která vypovídá  
o dopadech výroby a recyklace jednotlivých elektrozařízení na životní 
prostředí. Studie zohledňuje všech 6 skupin elektrospotřebičů, jejichž 
zpětný odběr kolektivní systém ASEKOL zajišťuje. 

Zdroj: ASEKOL, a. s, Eva Malá 

V Hrádku nad Nisou se loni vytřídilo téměř  
18 tun elektrospotřebičů
Elektrospotřebiče jsou součástí našeho každodenního života a jen těžko si jej bez nich dokážeme představit. Elektroodpad je tak v sou-
časné době jedním z nejrychleji rostoucích druhů odpadu. Pro zajištění sběru a recyklace již vysloužilých elektrozařízení si Hrádek nad 
Nisou vybral ke spolupráci kolektivní systém ASEKOL.
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Pamatujete si, kdy jste si poprvé zahrál šachy? 
Šachy jsem objevil asi v 10 letech, kdy jsem se dostal k jedné staré 
brožurce. Byly tam zaznamenané šachové partie a já jsem je zkoušel 
přehrávat. Hra se mi začala hodně líbit. Učil jsem se sám od starých 
mistrů a později světových hráčů. Mými vzory byli například Anatolij 
Karpov, Vlastimil Hort nebo Luděk Pachman. Chodil jsem také hrát 
tady do Besedy, kde byl v salónku šachový klub. 
 
A jak vaše kariéra, která zatím vyvrcholila mezinárodním  
titulem Mistr vyšší třídy v korespondenčním šachu, pokra-
čovala? 
Ve svých 18 letech jsem začal chodit hrát šachy do Liberce. Stal jsem 
se členem šachového oddílu Lokomotiva Liberec, kde jsem vyhrál 
první soutěže. Tehdy jsem získal tituly okresní přeborník v kategorii 
dorostenců, pak i dospělých. V Lokomotivě stále působím v A družstvu. 
Zároveň jsem se ale začal zabývat i korespondenčním šachem, kte-
rému se také dodnes věnuji. Prvním mým úspěchem bylo vítězství  
v přeboru ČSLA v roce 1972. Od té doby jsem se účastnil bezpočtu 
turnajů. V roce 2023 jsem získal titul mistra ČR v turnaji 34. Czech 
Championship Final. Dále titul mistra ČR v soutěži tříčlenných druž-
stev, jako družstvo GAMBIT v soutěži 9. Czech 3 – Play Team Cham -
pionship. Po získání 2. místa v mezinárodním turnaji CZE Invitationals 
22/Svitava 16 jsem splnil i první normu pro udělení titulu SIM (Mezi-
národní mistr vyšší třídy v korespondenčním šachu). Formálně bych 
měl certifikát a titul převzít letos v srpnu ve Walesu. 
 
A máte v šachu ještě další ambice? 
No, mám. Do toho srpna bych mohl ještě jednou vyhrát a splnit tu 
druhou normu SIM. Pak už je titul GM, tedy velmistr. V Česku znám 
dva. Uspět v současné době v šachu je ale velmi těžké. Díky počíta-
čům se dělá velmi málo chyb. Já jsem mohl být dneska v jiné pozici, 
ale před mnoha lety jsem se rozhodl, že dám přednost lásce před dů-
ležitým turnajem. A dnes jsem půl století šťastně ženatý. 

Korespondenční šach, to mi zavání dopisem… 
Ono to tak opravdu je. Dříve jsme hráli tak, že jsme jednotlivé tahy 
posílali přes korespondenční lístky. Šachovnice má notaci, takže každé 
políčko má své označení a číslo, například A1, B3, H2, a tak dále.  
A když chci hrát nějaký tah, tak jsem na korespondenční lístek napří-
klad napsal: Začínám E2 na E4. Na tah bylo pět dní i s poštou. A čekal 
jsem, až mi protihráč odpoví. Jedna partie trvala a trvá klidně i rok  
a půl. Teď už korespondenční lístky nepoužíváme, máme počítače. Ty 
nám ulehčují práci v tom, že nám nabídnou několik možných herních 
možností. To je sice fajn, ale je to stále stroj bez emocí. Stejně je na 
každém, aby vybral, jak chce táhnout. Stále je to o myšlení, psycholo-
gii a strategii. Samozřejmě, že je možné hrát pouze s pomocí počítače, 
ale na té hře je to poznat. 

 
Co vám ta hra dává a naopak bere? 
Skvělé je, že šachy se dají hrát do doby, dokud na to mozek stačí  
a jak se člověk cítí. V mém věku uspět v šachu je hodně těžké. Je mi 
přes 70 let a ti mladí mají velmi rychlé myšlení a mají ambice něčeho 
dosáhnout. V jejich věku jsem to měl úplně stejně. Varianty jsem se 
učil nazpaměť, všelijaké možné zahájení, četl jsem veškerou dostup-
nou literaturu a neměl jsem nic jiného na starost. Já už spíše využívám 
těch zkušeností, které ti mladí ještě nemají a psychologii. Šachy na 
druhou stranu berou čas, hodně času. Manželka se s tím smířila, i celá 
rodina. I když také se stalo, že mi šachovnici vyhodila z okna. Mám 
dvě dcery a dvě vnoučata. Desetiletá vnučka se věnuje ping pongu  
a můj vnuk momentálně studuje na vysoké škole a je dvojnásobným 
mistrem České republiky ve freestyle scooteringu. A také od starosty 
Josefa Horinky obdržel ocenění, stejně jako teď já. A co mi hra dává? 
Především schopnost zvažovat najednou spousty možností, vyhodno-
tit je a rozhodnout se pro tu nejlepší. Spočítal jsem si, že mám 93pro-
centní úspěšnost v nacházení východiska z jakékoliv situace. Šachy 
vás totiž naučí myslet abstraktně, tahy promýšlet dlouho dopředu, 
jen v hlavě. A to se pak dá aplikovat i v různých životních situací. 
 
A jak se ježdění po turnajích snoubí s vaším zaměstnáním? 
Celkem dobře. Posledních 21 let pracuji v posádce na Grabštejně.  
Nejdříve jako voják, a teď už jako občanský zaměstnanec. Zastávám 
post právního poradce velitele. A i když je práce u armády náročná, 
vedle šachových turnajů jsem stíhal ještě hrát hokej, fotbal, jezdit  
na kole a také jsem hodně pracoval kolem domu. Šachy jsou ale má 
životní vášeň, provází mě i na dovolených. Když jsme byli v Norman-
dii, navštívili jsme tamní muzeum. Měli tam vystavené nádherné,  
starožitné, vyřezávané šachy. Jejich replika se prodávala za 500 eur. 
Byly vystavené ve skleněné vitríně a zabezpečené. A jak jsem se na  
ně podíval, hned jsem si všiml, že je mají špatně rozestavěné. Nedalo 
mi to, tak jsem oslovil průvodkyni, ta to řekla řediteli a po chvilce  
dohadování to celé otevřeli. Ale protože ředitel vůbec nepochopil,  
co tam je špatně a jak by figurky měly stát, nakonec mě poprosil, 
abych je srovnal. Takže po 30 letech, co je tam šachovnice vystavená, 
musel do muzea v Normandii přijet český šachista, aby je dal do  
pořádku. 

Eva Malá

OCENĚNÍ STAROSTY 
Miloš Prchlý: Šachy hraji pro radost. Mladým ale ještě dávám zabrat… 
„Šachy by se měl naučit každý,“ řekl při přebírání ocenění za reprezentaci v korespondenčním šachu Bc. Miloš Prchlý. Při tomto sportu 
je podle něj potřeba nejenom trpělivost, ale i umění bojovat, vyhrávat, a hlavně i prohrávat. Miloš Prchlý hraje za šachový oddíl Loko-
motiva Liberec. Například v roce 2023 dosáhl na titul mistra ČR v turnaji 34. Czech Campionship Final nebo titul SIM (Mezinárodní 
mistr vyšší třídy v korespondenčním šachu). Na letošním Společenském večeru za významné sportovní úspěchy získal cenu starosty. 
Ocenění starosta Josef Horinka uděluje každý rok za práci pro město, tedy za výjimečné činy nebo aktivity, které přinesly prospěch městu 
a jeho občanům v různých oblastech života.
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Lektory VU3V jsou vysokoškolští profesoři. Přednášky studentům zpro-
středkovávají formou projekce. Přítomný tutor, předsedkyně a ředi-
telka spolku Umíme si pomáhat, z. s., Barbara Vítková po skončení  
záznamu k tématu vždy s frekventanty diskutuje a odpovídá na jejich 
otázky. Na konci každé přednášky studenti pak musí absolvovat vě-
domostní text. Během studia pravidelná setkání doplňuje i další roz-
šiřující program, například výlety na místa spojená se studiem.  

Jednou za dva týdny se v Komunitním centru seník setkává 15 se-
niorů. O vzdělávání mají zájem nejen ženy, ale i řada mužů. „Nechtěl 
jsem v důchodovém věku zakrnět a jen tak sedět v parku a krmit 
ptáčky,“ říká jeden ze studentů František Popp. „Tady je výborná 
parta, také už jedeme třetím rokem a stále mě to baví. Pokaždé pro-
bíráme jiná témata.“ Také další ze studentek, Jelena Vodhánělová,  
nechtěla zůstávat doma sama. „Když jsem ovdověla, nevěděla jsem, 
co s časem, a chtěla jsem si hlavně rozšířit obzory.“ Studenti už toho 
mají za sebou hodně. Etika jako východisko z krize společnosti byla jejich 
prvním studijním okruhem. V minulosti se zabývali také tématy: Gene-
alogie – hledáme své předky, České dějiny a jejich souvislosti I. a II.,  
Barokní architektura v Čechách, Klenoty barokního sochařství v Čes-
kých zemích a Každodenní život v barokních Čechách a na Moravě. 

V letošním letním semestru se studenti v cyklu přednášek vydali 
na dlouhou pouť módní historií. „V této skupině je až třičtvrtě studu-
jících nadšených pro umělecké obory,“ říká Barbara Vítková s tím, že 
několik studentek se chtělo už v minulosti zabývat historií oděvnictví. 
„Vždy byly přehlasované většinou s jiným tématem, ale nakonec to 
dopadlo tak, že i ta většina se studiem historie oděvnictví souhlasila. 
A myslím, že jsme byli nakonec všichni nadšení tím, jaký okruh jsme 
vybrali. Kurz v sobě obsahuje jednak průřez historií, jak se člověk vy-
víjel a žil, i dějiny oděvnictví. Co tehdy frčelo a bylo in.“ Kurzy vedené 
zkušenými odborníky na historii módy a umění přivedly studenty  

k pochopení složitého vývoje módy například ve starověké Krétě.  
Dozvěděli se, že tzv. mínojská civilizace využívala přírodní materiály, 
zejména vlněné a lněné vlákno. Ženy nosily dlouhé sukně s elegant-
ními lemy a různorodými vzory, zatímco muži měli na sobě volné 
pláště nebo „široké kalhoty“. A že některé z módních prvků, třeba 
zdobené závoje nebo šperky, byly inspirované egyptským stylem. 

Do zimního semestru senioři mohou podat přihlášku nejpozději 
do 23. října. V rámci jedné studijní skupiny se může vzdělávat maxi-
málně 20 senior studentů. Bližší informace se dozvíte na telefonním 
čísle +420 724 326 684. 

Eva Malá

Studenti VU3V ukončili semestr

Volby do evropského parlamentu

Virtuální univerzita třetího věku (VU3V) v Hrádku nad Nisou ukončila letní semestr. Od února do konce dubna se 15 studentů zabývalo 
velmi zajímavým tématem, a to dějinami oděvní kultury. Semestr čítal šest přednášek, vždy jednou za čtrnáct dní, v příjemném prostředí 
Komunitního centra Seník. Studenti naposledy symbolicky do lavic usedli v úterý 23. dubna.

V pátek 7. a v sobotu 8. června 2024 se budou konat volby do Evropského parlamentu (EP). První volby do EU proběhly v České republice 
v roce 2004. Ty předchozí v roce 2019. Z těch letošních opět vzejdou čeští zástupci do Evropského parlamentu.

Volby do EP upravuje zákon číslo 62/2003 Sb., o volbách do Evrop-
ského parlamentu a o změně některých zákonů ve znění pozdějších 
předpisů. Prezident ČR vyhlásil tyto volby na dny 7.–8. června 2024. 
V pátek budou volební místnosti otevřené od 14 do 22 hodin a v so-
botu od 8 do 14 hodin. Právo volit má každý občan ČR, který alespoň 
druhý den voleb dosáhl věku 18 let, a občan jiného členského státu, 
který alespoň druhý den voleb dosáhl věku 18 let a je po dobu nej-
méně 45 dnů přihlášen k trvalému pobytu nebo k přechodnému  
pobytu na území ČR. 

Volič může požádat o vydání voličského průkazu ode dne vyhlá-
šení voleb (tj. od 27. 2. 2024), a to buď písemným podáním nebo 
osobně. Písemná žádost musí být doručená nejpozději 7 dnů přede 
dnem voleb, nejpozději do pátku 31. 5. 2024 do 16 hodin tomu, kdo 
seznam voličů pro volby do EP 2024 vede. Žádost je možné podat  
i osobně, a to do středy 5. června do 16 hodin. Musí doložit platný 
doklad totožnosti. 

Volič, který se přestěhuje do jiné obce (změní trvalý pobyt) po  
28. 4. 2024 (40 dnů před volbami), může v místě svého nového trva-
lého pobytu být zapsán v seznamu voličů pouze za předpokladu, že 

obecnímu úřadu v novém bydlišti doručí nejpozději do 5. června do 
16 hodin potvrzení o vyškrtnutí ze seznamu voličů vydané obecním 
úřadem v původním bydlišti. O vydání tohoto potvrzení musí volič 
obecní úřad v původním bydlišti sám požádat. Toto potvrzení může 
předložit i okrskové volební komisi dle svého nového trvalého pobytu. 

Občan ČR může hlasovat pro kandidáty uvedené na kandidátních 
listinách zaregistrovaných v ČR pouze na území ČR. Volby do EP se 
na zastupitelských úřadech (v zahraničí) nekonají.  

 
Volební místnosti pro volby do EP 2024 
1 – KC Seník, Komenského 843, Hrádek nad Nisou 
2 – Mateřská škola – Šneček, Liberecká 587, Hrádek nad Nisou 
3 – Schubertova vila, Václavská 471, Hrádek nad Nisou 
4 – Základní škola, Donínská 244, Donín, Hrádek nad Nisou 
5 – ZŠ a MŠ Loučná, Hartavská 220, Loučná, Hrádek nad Nisou 
6 – Hasičská zbrojnice, Dolní Sedlo 99, Hrádek nad Nisou 
7 – Restaurace U Dejmka, Dolní Suchá 22, Hrádek nad Nisou 
8 – Mateřská škola, Václavice 327, Hrádek nad Nisou 
9 – Oldřichov na Hranicích 127, Hrádek nad Nisou
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Od nového školního roku připravuje Dům dětí a mládeže Drak vedle 
těch stávajících několik úplně nových kroužků. Jedním z nich je Bee 
Happy (včelařský kroužek). A proč se o něm mluví už nyní? Příprava 
takového kroužku trvá měsíce a chceme, aby již při spuštění kroužku 
byly včelky zabydlené u nás. Vedle technické přípravy samotných úlů 
je potřeba mít alespoň představu, jaké děti budou mít o účast v kroužku 

zájem, abychom připravili správné velikosti dětských kombinéz a klo-
bouků. Pro rodiče kromě účastnického poplatku tedy nevyplývají 
žádné další náklady, naopak, pokud bude dobrý rok, děti při medo-
braní dokonce něco domů přinesou. 

Myšlenka nabídnout tento kroužek se zrodila před dvěma lety, ale 
včelařství je natolik specifická kroužková disciplína, že jím musí provázet 
zkušený lektor, který je navíc ochotný se se svým know how rozdělit,  
a co je hlavní, musí být i časově flexibilní. A to se propojilo až na podzim 
loňského roku, odkdy kroužek připravujeme. 

Děti na kroužku zažijí různorodé aktivity, protože jeho připravo-
vaná náplň je velmi široká. V zimních měsících, kdy se do včel nechodí 
(a proto se budeme scházet 1x za 14 dní), se budeme věnovat přípra -
vě materiálu – drátkování rámků, tavení mezistěn, natírání nástavků 
atd. Řekneme si a vysvětlíme důležité pojmy, roli včel a dalších  
opylovačů v krajině, hierarchii včelího úlu a životní úkoly včel, do-
zvíme se o nemocech a dalších hrozbách, upečeme si něco s medem 
a budeme vyhlížet jaro, kdy začne pravidelná práce ve včelíně. Zužit-
kujeme tak vědomosti získané v zimě. Do včel budeme chodit,  
abychom zjistili, jak se jim daří, a mohli jsme reagovat na případné 
problémy. Také si budeme ukazovat a pozorovat vývoj, který vyvrcholí 
očekávaným medobraním. V jarním a letním období se naopak bu-
deme scházet 1x týdně. 

Pokud Vás kroužek oslovil, zájem o účast v něm pište již nyní na 
behappy@ddm-drak.cz. Počet míst je omezený! 

Autor: Stanislav Dvořan

Účastníci vytvoří týmy, které soutěží mezi sebou. Každý tým si zvolí 
název a svého kapitána oprávněného tým zastupovat. Soutěžit může 
i více týmů z jedné třídy. Patronem skupiny je její třídní učitel nebo 
učitel, kterého si vybere. Může pomáhat v komunikaci s organizáto-
rem soutěže, ale nepodílí se na plnění úkolů. Soutěžní a finálové úkoly 
hodnotí porota, kterou vede ředitel soutěže. 

A jak Zlatá pětka probíhá? Registrované týmy plní úkoly zveřejňo-
vané na webové stránce soutěže. Za jejich plnění získávají body. Sou-
těžní kola probíhají po internetu. Cílem je získat co nejvyšší počet 
bodů a postoupit do finále. Úkoly se vyhlašují vždy ve čtvrtek do ve-
čera tak, aby byly nejpozději následující den ráno k dispozici. Sou-
těžní kolo trvá jeden týden a termín pro splnění úkolů soutěžního kola 

končí ve středu následující týden po vyhlášení úkolu. Podmínkou po-
stupu do dalšího kola soutěže je splnění úkolu kola předcházejícího. 
Deset týmů s nejvyšším počtem bodů z internetových kol postupuje 
do finálového kola.  

Ve finálovém kole týmy plní finálové úkoly. Celkovým vítězem sou-
těže je účastník s nejvyšším počtem bodů. V případě rovnosti finálo-
vých bodů u dvou nebo více týmů určí jejich pořadí celkový počet 
bodů z internetových kol soutěže. Všichni účastníci finálového kola 
získávají soutěžní ceny. Vítězný tým zároveň získá titul „Zlatá pětka 
Mikroregionu Hrádecko-Chrastavsko 2024“. V loňském roce si titul 
odvezl Fight club Hrádek nad Nisou ze Základní školy Lidická. 

Roman Sedláček, Eva Malá

V letošním školním roce se ZŠ Lidické podařilo podat několik projektů 
s dotací Libereckého kraje (LK) a úspěšně čerpat tyto finance k podpoře 
a rozvoji našich žáků. Jedná se především o tyto projekty: 

Podpora kompenzačních pomůcek pro žáky s podpůrnými opa-
třeními (dotace LK, Č. OLP/798/2024)  

Uvedený projekt navazuje na předchozí projekty (5 projektů – LK 
kompenzační pomůcky), kde je snahou vytvářet podnětné prostředí pro 
žáky ze sociálně znevýhodněného prostředí, se speciálně vzdělávacími 

potřebami. Poskytuje jim tak možnost rovnocenné účasti na vzdělá-
vacím procesu.  

Program volnočasových aktivit (dotace LK, Č. OLP/490/2024) 
Projekt umožňuje rozšířit stávající nabídku celoročních aktivit pod-

porujících činnost školy v době mimo vyučování i pro žáky ze sociokul -
turně znevýhodněného prostředí. Jedním z výstupů tohoto projektu 
bude školní kalendář vytvořený z výtvarných prací a fotografií od na-
šich žáků.

DDM Drak otevírá nový včelařský kroužek

Zlatá pětka 2024

ZŠ Lidická z dotací Libereckého kraje pořídila 
kompenzační pomůcky 

Začíná další ročník soutěže pro páťáky z Mikroregionu Hrádecko-Chrastavsko. Účastnit se můžou tří až pětičlenné týmy z jedné 5. třídy. 
Registrační formulář naleznete na stránkách www.petka.info. Přihlášku je nutné vyplnit do 8. května 2024.

12 ze společnosti

Vydává Město Hrádek nad Nisou



 
Občanům, kteří v měsíci dubnu roku 2024 oslavili významné  
životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
80 let   Zorka Sikáčková, Karel Mottl, Drahoslava Linhartová, 
            Petr Weiss, Eva Zusková 
81 let   Eva Šelemberková 
82 let   Libuše Kordinová 
83 let   Bohuslava Nekvapilová 
85 let   Václav Vitík, Jaroslava Palasová 
86 let   Vlasta Navrátilová, Alžběta Brodňanská, Jiří Soukup 
87 let   Pavel Simandl 
89 let   Walter Sitte 
91 let   Margit Ručková 
92 let   Jaroslava Ivanová, Adolf Ručka 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea

Gymnastický čtyřboj 
 

V sobotu 13. 4. se v tělocvičně TJ Rochlice v Liberci konal Gymnastický 
čtyřboj. Děti soutěžily v disciplínách: akrobacie, lavička / kladina, švéd-
ská bedna a hrazda. Cvičitelky Věra Vyskočilová a Jana Janečková se 
sedmi svěřenkyněmi, které odolaly viróze, odjely reprezentovat v no-
vých úborech Hrádek. Gymnastického čtyřboje se zúčastnilo 65 dětí 
z pěti tělovýchovných jednot: Rochlice, Vratislavice, Loko I a 3 a Hrá-
dek nad Nisou. Naše děvčata opět odvedla vynikající výsledky a každé 
odměnou byl diplom, pohár, medaile a sladkost.  
 
Nejmladší žákyně 0 (2018–2017) 2. místo Emma Sluková.  
Mladší žákyně I (2016–2015) 3. místo Karolína Zůčková.   
Mladší žákyně II (2014–2013) 1. místo Emílie Strnadová, 

3. místo Markéta Trávníčková.  
Starší žákyně III (2011) 1. místo Sára Zamrzlová. 

Lída Robová

Hradek Rock Summer 
 

Hudební festival Hradek Rock Summer se vrací po roční pauze. Již  
19. ročník festivalu se uskuteční v sobotu 22. 6. na festivalové louce  
u Kristýny. Slibuje návrat ke kořenům festivalu v rámci programu od 
odpoledne až do večerních hodin. Na co se mohou návštěvníci těšit? 
V čele hudební produkce stojí ostřílená liberecká partička Krucipüsk, 
která se vrací na místo činu po pěti letech. Médii sice proběhla zpráva 
o vážné nehodě frontmana kapely Tomáše Hájíčka, ale jak všichni 
pevně věříme, do festivalu se dá do pořádku a Krucipüsk bude moci 
mezi posluchače rozdávat svou energii.  

Dalšími jmény jsou populární kapely UDG a Vltava, v jejímž čele stojí 
český herec Robert Nebřenský. O kombinaci humoru a kytary se letos 
postará Vojta Záveský alias Vojtaano se svým podáním moderního folku. 
Návrat hlásí také pro mnohé největší překvapení posledního ročníku, 
kapela John Wolfhooker, se svou energickou show. O nastartování fes-
tivalu se pak postará mladá liberecká parta Roadkill Souls. 

Přijďte si i vy užít pohodový festival v krásném prostředí Trojzemí 
či hrádecké Kristýny a užít si spolu se svými blízkými a přáteli origi-
nální atmosféru této tradiční akce. Svou vstupenku můžete pořídit  
v Informačním centru a na všech prodejních místech portálu evstu-
penka.    Vojta Prchlík
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Connect it!
První den festivalu Connect it! v Hrádku nad Nisou nabídl návštěvní-
kům mozaiku poskládanou z umění, kultury a vzdělávání. Umělá inte -
ligence, principy jejího fungování, ukázky i vize byly tématem úvodní 
přednášky Ulricha Bertíka. Ve výstavní síni Brány Trojzemí svá díla 
představily Aneta Brabencová, Sariel Le Phuong Thao a Valentýna Zr-
novská. V bitvě performerů slam poetry excelovala domácí Sofie Jírová. 
Slova v tomto případě doprovázely rytmy bubenické show skupiny 
Unique Rhythm. Úvodní den festivalu zakončilo promítání oceňova-
ného filmu Banger. V sobotu návštěvníci viděli dance Battle v podání 
A-STYL Liberec nebo módní přehlídku soukromé Školy Kateřinky, 
účastnili se workshopu zaměřeného na práci s kamerou nebo nahlédli 
do zákulisí influencer marketingu. Závěr patřil divadlu v podání ČNID 
a hudebním vystoupením Kuby Lenze a liberecké kapely Véna. 

-rs-

16 fotogalerie

HRÁDECKO – měsíčník pro Hrádek nad Nisou a okolí


